Are you aware of Important changes to The WELFARE REGULATIONs?

These measures affect people in all categories of welfare.

 

Since May 1st 2015

 

1) TRAVEL. An adult who leaves the province of Quebec for more than 7 consecutive days in a calendar month, or for more than a total of 15 days in a month, will be not be eligible to welfare benefits.

- The date of departure and return are not counted. 

- Welfare recipients should inform their agent through the monthly declaration card.

- The person’s benefits will be cancelled the month following the month when they were away for more than 7 consecutive or 15 cumulative days.

- The person will have to re-apply the month following their return. The limitations on liquid assets for new applicants will be imposed.

- E.g.: if they leave from July 2 to 19, August benefits will be cancelled. But the person could re-apply on August 1st if they have less than the liquid assets limit. Therefore, this person would receive a benefit for the full month of August (full amount less the person’s liquid assets as of August 1st). 

- If their benefit is cut for less than a month, the person can re-apply with a shorter form (0057) or even a declaration stating dates & reasons of the travel and the amount of liquid assets.

 - If their benefit is cut for more than a month, the person loses their seniority for special benefits (such as glasses or dental care).
- A person who needs constant care and travels with a caregiver would not be cut (e.g. A vacation camp in another province for people with intellectual disabilities).

- An exemption could apply for people whose doctor declares the travel is good for their medical condition.
 

2) ROOMMATES.  This measure applies to welfare recipients who are tenants, and have roommates who are not on the lease. A welfare recipient whose name is on the lease, who shares an apartment with more than one roommate whose names are not on the lease, will have his or her welfare cheque cut by a $125.  This deduction will be made for the second (and third, if applicable) roommate. There is no deduction if there is only one roommate. 
- Parents who are living with their adult children will make up many of the targeted households. 
- The cuts will not apply if the adult children are also welfare recipients or full-time students, or if a room is rented to a person who requires full-time care from the welfare recipient, or to someone whi is giving full-time care to the welfare recipient. 

- The ministry would acknowledge a written declaration in which all residents commit to assume all the lease responsabilities (if the landlord refuses to sign a new lease with all residents).
- there is an important decision from Quebec Administrative Court, which can be used for review cases. In this decision, the Court does not agree with the Ministry’s interpretation of who is a boarder, so it may be worthwhile to go on review and then on to the Court: http://www.canlii.org/fr/qc/qctaq/doc/2015/2015canlii21898/2015canlii21898.pdf 
 

3) DETOX. Adults undergoing residential therapy for alcohol and drug addiction will no longer be entitled to regular welfare benefits. Welfare recipients undergoing treatment will no longer be considered as having temporary or severe limitations to employment. 
- They will be entitled to a $200 benefit, plus a maximum of $416 for housing expenses as a special benefit (and will have therefore to prove what they pay in rent).

- If they are without a fixed address, they will receive only $200 a month.

- the English equivalent of the form for people starting therapy (http://www.emploiquebec.gouv.qc.ca/uploads/tx_fceqpubform/2561_01.pdf) 
can be otained by calling the Centre de communications avec la clientèle.

- Several hundred people have already left their rehab program or decided not to start therapy since this change has taken effect.

For more information, contact the Association québecoise des centres d'intervention en dépendance (AQCID) : http://aqcid.com/en/
Since July 1st 2015

4) WORK. Every dollar of work income has to be declared, even when under the allowable work income limit. As of July 1st, in case of a false declaration above the work income limit, every dollar earned will be calculated in the claim. For instance, a person able to work has a $200 a month limit ; if that person makes $180 that they don’t declare, there is no impact; if that person makes $300 that they don’t declare, their debt will be $300.

 

5) PROPERTY.  The value of the home that people on welfare are allowed to have has been adjusted to $142,000 ($203,000 for people on the Social Solidarity program). The section 12.01.03 of the MANI of the MTESS outlines the way in which the value of the home is determined by the welfare system.
- These amounts will be indexed each year. 
- The grandfather clause, in place since 2007 to compensate for the rapid growth of municipal evaluation, is no longer valid.

- This measure has come into effect on July 1st 2015, but it has not been applied yet to recipients of Social Solidarity.  

- About 3% of welfare recipients are property owners. 

- Welfare would allow them a maximum of 12 months to sell their home while receiving benefits, however these welfare benefits would be considered as a loan and would need to be paid back after 12 months to Welfare. Afterwards, the recipient would not be entitled to any benefit.
To talk to a welfare agent at the Centre de communications avec la clientèle:

Monday to Friday, 8:00 a.m. to 8:00 p.m. 514-873-4000 
Toll free: 1-877-767-8773

Document prepared by Project Genesis—January 2016 
ËTES VOUS AU COURANT DES CHANGEMENTS AU RÈGLEMENT DE L’AIDE SOCIALE ?

Les nouvelles mesures concernent toutes les catégories de l’aide sociale. 

En vigueur depuis le 1er mai 2015

1) VOYAGES. Rendre non admissible l’adulte qui s’absente de la province de Québec pour 15 jours cumulatifs dans un même mois ou pour plus de 7 jours consécutifs dans un mois de calendrier. 
-  Le jour de départ et le jour d’arrivée ne sont pas comptabilisés.

- Le/la prestataire doit informer son agent.e via la carte de déclaration mensuelle.

- Le/la prestataire verra sa prestation coupée pour le mois suivant le mois où il/elle a été absent/e plus de 7 jours consécutifs ou 15 jours cumulatifs. 
- La personne devra déposer une nouvelle demande d’aide le mois suivant son retour. Elle devra se conformer aux exigences concernant le montant des avoirs liquides.
- Ex. une personne quitte du 2 au 19 juillet, son aide est annulée au 1er août. Cependant elle peut déposer une demande d’aide le 1er août et si elle a moins d’avoirs liquides que la limite permise, elle recevra une prestation pour août (plein montant duquel sera retiré le montant des avoirs liquides qu’elle détient en date du 1er août).

- Si l’aide a été interrompue moins d’un mois, la réinstallation pourra être faite par une procédure allégée (avec le formulaire 0057 ou sur déclaration précisant les dates et la cause de voyage ainsi que le montant d’avoirs liquides).

- Si l’aide a été interrompue plus d’un mois, la personne perd son ancienneté pour les prestations spéciales (lunettes, soins dentaires, etc.)

- Une personne qui a besoin de soins contants et qui voyage avec la personne qui lui procure ne sera pas pénalisée (par ex. un camp de vacances pour personnes vivant avec une déficience intellectuelle).

- Le ministère pourrait aussi exempter les personnes pour qui un médecin déclare que le voyage est bénéfique pour son état de santé.

2) COLOCATAIRES. Couper le chèque d’un prestataire (dont le nom est sur le bail) qui partage son logement avec plus qu’un colocataire (dont le nom n’est pas sur le bail), par un montant de 125$.  Cette déduction se fait à partir du 2ème (et 3ième, s’il y a lieu) colocataire. 
- Les familles avec enfants d’âge adulte sont aussi concernées. 
- Si les enfants sont eux-mêmes prestataires ou aux études à temps plein, les coupures ne s’appliqueront pas.
- Les coupures ne s’appliqueront pas non plus pour une chambre occupée par une personne qui procure des soins constants au prestataire, ou par une personne à qui le prestataire procure des soins constants.

- Le MTESS reconnaitrait une déclaration dans laquelle les occupants s’engagent à assumer les responsabilités liées au bail (dans le cas où le propriétaire ne voudrait pas resigner un bail avec tous les occupants).

- Le Tribunal administratif du Québec (TAQ) a rendu dernièrement une décision qui peut être utilisée en révision. Le TAQ est en désaccord avec la définition du MTESS pour un chambreur :  http://www.canlii.org/fr/qc/qctaq/doc/2015/2015canlii21898/2015canlii21898.pdf
3) DÉTOX. Remplacer la prestation de base par une allocation de 200$ pour l’adulte en séjour dans un centre de désintoxication. Les prestataires en séjour de désintoxication ne pourront plus être considérés comme ayant des contraintes temporaires ou sévères à l’emploi. 
- En plus de la prestation de 200$, une prestation de 416$ maximum pourra être obtenue pour le paiement du loyer (le prestataire devra prouver qu’il a et conserve un logement pendant sa thérapie)

- Si les personnes sont itinérantes, elles n’auront accès seulement qu’à un montant de 200$ par mois.
- le MTESS a prévu de nouveaux formulaires pour les personnes en thérapie, dont: http://www.emploiquebec.gouv.qc.ca/uploads/tx_fceqpubform/2561_01.pdf
- Plusieurs centaines de personnes ont déjà quitté leur thérapie prématurément ou ont renoncé à débuter une thérapie.

Pour plus d’informations, contactez l’Association québecoise des centres d'intervention en dépendance (AQCID) : http://aqcid.com/
En vigueur depuis le 1er juillet 2015

4) TRAVAIL. Tout revenu de travail doit être déclaré, même s’il est en-deçà des limites permises. Dorénavant, en cas de fausse déclaration au-dessus des gains permis, la dette incluera les montants d’exemption. Ex. si une personne apte a une exemption de 200$ par mois de gain de travail permis; elle gagne 180$ qu’elle n’a pas déclarés, aucun impact; si elle gagne 300$ qu’elle n’a pas déclarés, sa dette sera de 300$. 

 

5) PROPRIÉTAIRES. Hausser l’exclusion prévue relativement à la valeur nette de la résidence à 142 100 $ et 203 000 $ respectivement pour l’aide sociale et la solidarité sociale. La valeur nette est déterminée en fonction du facteur comparatif du rôle (voir le MANI section 12.01.03)
- Ces montants seront indexés chaque année. 
- Le MTESS lève du même coup le moratoire en place depuis 2007 qui protégeait les propriétaires prestataires dont la valeur de la résidence avait subi une hausse importante due au boom des évaluations municipales. 
- Cette mesure est entrée en vigueur le 1er juillet 2015, mais n’a pas encore été appliquée aux prestataires de Solidarité sociale.

- Près de 3% des prestataires sont propriétaires. 
- Pour ces personnes, l’impact est très important : elles vont devoir vendre rapidement leur maison, et rembourser au ministère les prestations reçues (pour un maximum de 12 mois).

 
Vous pouvez communiquer avec le Centre de communication avec la clientèle du ministère du lundi au vendredi, de 8 h à 20 h.

514 873-4000  Sans frais: 1 877 767-8773
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